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Slovo starostky
Vážení spoluobčané, milí přátelé,
s  n o vým v y d á n í m n a š e h o 
zpravoda je se  k  vám opě t 
dostávají aktuality z  našeho 
mě s t y s e . K ažd é v y d á n í j e 
příležitostí podělit se  s  vámi 
o novinky a plány.
Zima nedává moc příležitostí 
k  pracem, my však na  sběrném 
dvoře betonujeme ve  stodole, 
instalujeme lisy, jeden na  papír 
a druhý na plast. Do konce února 
budeme odpady lisovat.
Na počasí také záleží pokračování 
výkopů s CETINem. Pokud bude 
počasí předvídatelné, budou 

se výkopy provádět asi od půlky března.
Není žádným tajemstvím, že dům na náměstí Jiráskovo 3, kde 

byla před lety oblíbená hospoda, je prodaný. Společnost, která objekt 
koupila, plánuje v domě provozovat dům pro seniory. Budova by 
měla být zvýšena o jedno nadzemní podlaží.

Přes zimu pracujeme v  interiérech. V  knihovně jsme pořídili 
a instalovali nové policové regály na knihy, čímž se interiér opět více 
zútulnil.

V letošním roce bych chtěla zrenovovat naši obřadní síť, aby byla 
důstojnějším a reprezentativním místem.

V  lese v katastrálním území Pelejovice pokračuje výstavba tůně 
o výměře asi 1 hektar. Bude to užitečný projekt s přínosem nejen pro 
životní prostředí. Stavba je hrazena z  dotaze z Agentury ochrany 
přírody a krajiny.

V  příštím čísle zveřejníme přehled kulturních a  společenských 
akcí na tento rok. Přeji Vám příjemné čtení a těším se na setkání, ať 
již při některé ze společenských akcí nebo na úřadě.

Krásný čas plný pohody vám přeje vaše starostka

Poplatky za svoz komunálního odpadu
• Poplatek je splatný jednorázově 

nejpozději do 30. 4. 2025.
• Sazba za  osobu s  trvalým pobytem 

v obci je 720 Kč.
• Sazba za  rekreační objekt (bez osob 

s trvalým pobytem) je 720 Kč.
• Sleva 50% – lze uplatnit u  poplatku 

za odpad pro držitelé průkazky ZTP/P a 
studenty, kteří jsou ubytováni mimo obec 
a osoby zdržující se mimo ČR v době delší 
2  měsíců. O  této skutečnosti je nutno 
předložit doklad.

POPLATKY LZE UHRADIT:
• v hotovosti v podatelně úřadu
• bankovní složenkou nebo převodem 

na účet: 123138544/0300.

Pokud neznáte váš variabilní symbol, 
kontaktujte podatelnu úřadu městyse: 

• machova@dolnibukovsko.cz
• tel. 385 726 163.

Poplatek za psa
• Poplatek je splatný jednorázově 

nejpozději do 30. 4. 2025
• sazba za jednoho psa je 100 Kč
• za každého dalšího je 300 Kč
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Z úřadu městyse

Zápis z 31. jednání Rady městyse Dolní Bukovsko ze dne 27. 1. 2025
Přítomni: radní, OLH Karel Jedlička
Projednáno:
RM provedla kontrolu došlých faktur a  platby 

provedené přes pokladnu. Stav finančních prostředků 
městyse k 27. 1. 2025 je 9 437 113 Kč.

K. Jedlička prezentoval návrh prací pro tento rok. 
Navrhuje provést těžbu na 3 místech, z nichž jsou 2 v kú 
Radonice. Jedná se asi o 80 m3 v oblasti za Radonicemi 
směrem na  Jednoty po  levé straně , dále pak 
za  Radonicemi směrem na  Drahotěšice vpravo, kde 
půjde o  výsek asi 250 m3 a  pak na  kraji tzv. obecního 
lesa, tzn. z Bukovska na Bzí po pravé straně. Ve  všech 
případech jde o těžbu, která je dle hospodářského plánu 
pro dané decennium. V  současné době máme asi 10 
pracovníků v  lesích. Dále navrhuje pořízení sezení pod 
dub u Bezkého rybníka. Do pěšiny zasahují od  rybníka 
nějaké jívy a pod hrází jsou to souše a plevelné dřeviny, 
které musí být odstraněny, aby šlo opravit česlo 
na přepadu a přepad. Bude vybudováno z panelů. Dojde 
k úpravě lesního porostu pod hrázným tělesem a kolem 
odtokové stoky, budou odstraněny netvárné a poškozené 
stromy a  doplněny výsadbou polostinných listnatých 
dřevin. OLH apeloval na údržby vybudovaných cest, aby 
se  udržovaly průjezdné a  průchodné. Dále upozornil 
na černou skládku, která vzniká pravidelně před lesíkem 
z  Bukovska směrem na  Pelejovice vpravo (bažantnice) 
na  místě tzv. V  Kolíbce. Starostka vyzvala OLH, aby 
na jednání ZM, které bude pravděpodobně 3. 3. připravil 
přehled hospodaření za  rok 2024, kde zohlední 
i výsledek z  roku 2023, kde byly kalkulovány skladové 
zásoby.

RM jednalo o  změně určení druhu pozemků v  kú 
Dolní Bukovsko. Jedná se o návrh sousedních vlastníků, 
kteří bez navrhovaného uspořádání nemohou účelně 
užívat své pozemky. RM schvaluje změnu určení 
pozemků parc. č. 442/14 + část 442/18 – trvalý travní 
porost a 383/4 a 383/9 – neplodná půda na  ostatní 
komunikace, ostatní plocha. RM souhlasí i  s oddělením 
GP části pozemku parc. č. 442/18 tak, aby to 
korespondovalo s  komunikací v  územním plánu a  tak, 
aby byl zpřístupněn pozemek parc. č. 442/16 Hlasování: 
5/0/0. 

Žádost TJ Dolní Bukovsko o  příspěvek na  činnost 
na rok 2025 ve výši 200 tisíc Kč. RM schvaluje poskytnutí 
příspěvku na činnost na rok 2025 ve výši 200 000 Kč pro 
TJ Dolní Bukovsko. Hlasování: 5/0/0.

Žádost o  pronájem KD Sedlíkovice za  účelem 
rodinné oslavy zaslal žadatel ze Sedlíkovic na 31. 5. 2025. 
RM schvaluje nájem KD v Sedlíkovicích na na 31. 5. 2025 
za obvyklou částku 1 000 Kč. Hlasování: 5/0/0.

Osadní výbor  Sedlíkovice doručil požadavky na 
opravy a údržbu obecního majetku v Sedlíkovicích. 
Mnohé z  nich se  opakují, některé se  provádějí 
každoročně. Jedná se  o  následující činnosti – oprava 
vazby a  střechy na  kapličce, do  které zatéká, vyčištění 
stoky vedoucí přes ves, oprava dřevěné lávky, která je 
umístěna na  stoce vedoucí přes potok, sezení 
s  přístřeškem k  Bošilci, výsadba nových stromů 
u  pomníku padlých a  na  místě, kde byly garáže. 
K požadavku na  výsadbu stromů P. Malecha dodal, že 
výsadbu již s občany Sedlíkovic řešil a má za to, že byla 
provedena, neboť to tak bylo domluveno. K opakujícím 
se  žádostem na opravu dřevěné lávky se radní dohodli, 
že lávka bude z kovu, neboť ta dřevěná vyžaduje časté 
opravy. Dále pak požadují zhotovit nové osvětlení 
od mostu směrem k čekárně.

Starostka informovala radní o  žádosti kapely 
Marathon na  pronájem prostoru v  podzemním podlaží 
v KD DB jako zkušebnu kapely. Na  toto zareagoval T. 
Pavlásek s tím, že by chtěli se sportovci na místo chodit 
hrát stolní tenis. Starostka dodala, že prostor je dost 
velký pro obě aktivity, ale těžko lze jedné skupině lidí 
prostor pronajmout a  jiné skupině ho pouze zapůjčit. 
Doporučila oběma zájemcům se domluvit, zda je pro ně 
prostor využitelný i  za  předpokladu, že nebudou 
výlučnými uživateli.

Ředitel ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko pan Mgr. Bc. Radek 
Hřivnáč předložil RM Výkaz zisku a ztráty příspěvkové 
organizace Základní a Mateřská škola Dolní Bukovsko 
sestavený k 31. 12. 2024. RM bere na vědomí.

Ředitel ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko pan Mgr. Bc. Radek 
Hřivnáč předložil RM Výroční zprávu o  hospodaření 
za  rok 2024. Příjmy 31  678  419,62  Kč. Výdaje 
31  649  837,90  Kč. Výsledek hospodaření 28  581,72  Kč, 
návrh rozdělení do fondů – FO 5 000 Kč, RF 23 581,72 Kč. 
RM bere na vědomí.

Ředitel ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko pan Mgr. Bc. Radek 
Hřivnáč předložil RM Účetní závěrku za  rok 2024. RM 
schvaluje Účetní závěrku ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko za rok 
2024 a rozdělení HV do fondu dle předložené žádosti.
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Děti ze školky krmí lesní zvěř

Ze školky

Po novém roce se  děti ze  třídy Berušek věnovaly 
tématu „Zvířátka v  zimě“. Každý mohl přinést něco 
dobrého pro lesní obyvatele – jablka, mrkev, kaštany 
nebo seno. Společně pak vyrazily do  lesa a  krmení pro 
zvířátka tam roznesly.

Během procházky si povídaly o  tom, jak zvířátka 
přečkávají zimu a  pozorovaly stopy ve  sněhu. Paní 
učitelky jim vysvětlily, které stopy patří zajíci, srnce nebo 
divokému praseti. Děti se  snažily uhodnout, jaké další 
zvířátko by mohlo ještě projít kolem. Některé 
se  zaposlouchaly do  zvuků lesa – praskání sněhu pod 
nohama nebo šumění větru ve větvích.

Po chvíli našly vhodné místo a pečlivě tam položily 
jablka a mrkev. Některé děti vytvořily malé kupky sena 
a  kaštanů. Vyprávěli jsme si o tom, jak důležité je 
pomáhat zvířátkům, když je těžké najít potravu.

Na zpáteční cestě si děti povídaly o  tom, co viděly, 
a  slíbily si, že se do lesa vrátí, aby zjistily, jestli krmení 
zmizelo. Měly velkou radost, že mohly zvířátkům 
pomoci a už teď se těší na další výlet!

K. Kluzáková a I. Daňková

Děti z  třídy Kočiček se  vydaly až ke  krmelci mezi 
Dolním a  Horním Bukovskem. Odnesly zvířátkům 
spoustu dobrot: jablka, mrkvičky, seno i kaštany. Jistě si 
na  takových dobrotách zvířátka pochutnají. ,,Dobrou 
chuť, zvířátka," přejí Kočičky.

třída Kočiček
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Ze školy

V  úterý 14.  1. jsme s 8.  třídou přijali pozvání 
do  chemické laboratoře na  ZŠ Ševětín. Paní učitelka V. 
Burešová si pro nás připravila dvě laboratorní úlohy. 
Jedna se  zabývala otázkou: Proč a  jak se  solí silnice? 
Druhá se  zaměřovala na  měření pH různých roztoků. 
V  obou úlohách si žáci vyzkoušeli práci se  senzory 
PASCO.

Děkujeme za pozvání a těšíme na další spolupráci.
Mgr. Milena Zahradníková

Vzpomínka na předvánoční čas

Chemie na ZŠ Ševětín

V posledním týdnu před Vánocemi se opět bukovský 
kostel rozezněl dětskými hlásky. Školní pěvecký sbor 
se pokusil svými písničkami navodit vánoční atmosféru 
všem, kteří si v  tomto čase našli chvilku k  zastavení 
a poslechu vánočních melodií.

Tak jako každý rok bylo na nácvik málo času, museli 
jsme se  proto scházet skoro každý den, aby mohl 
vzniknout téměř hodinový program. Celou práci nám 
komplikovaly také nemoci, proto bylo nutné připravit 
náhradní varianty.

Největším oříškem bylo naučit se  během pár dnů 
mnoho textů.

I když účinkujícími byli žáci nižších ročníků, přesto 
vše zvládli výborně a  patří jim velká pochvala. 
Poděkovat bych také chtěla dnes už bývalému žákovi 
Martinu Buštovi, který se opět postaral o skvělý hudební 
doprovod.

Prostřednictvím lidových koled jsme doputovali až 
do  Betléma, ve  druhé části posluchači vyslechli 
i současné písně s vánoční tematikou.

Přesto, že nám všem na  konci vystoupení byla už 
docela zima, odcházeli jsme z kostela s hřejivým pocitem 
u srdce.

Mgr. Ivana Maříková
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Ze školy

Hodina tělocviku s grassroots trenérem
Po prázdninách jsme začali velmi aktivně, a  to 

zapojením celé školy do ukázkové hodiny TV s trenérem 
Petrem Volákem. Pan Volák převzal tyto hodiny po panu 
Václavu Míkovi, který odjel na  půlroční stáž Erasmus 
do Portugalska. Novinkou nebyla pouze změna trenéra, 
ale i zapojení žáků druhého stupně.

Hodina byla plná zábavných a  sportovních aktivit, 
které byly přizpůsobeny věku a  schopnostem žáků. Pan 
Volák dětem ukázal různá zahřívací cvičení, jednoduché 
herní prvky podporující všestranný pohyb a koncentraci. 
Žáci prvního i  druhého stupně si užili hry s  míčem 
v trochu netradičním pojetí.

Během celé hodiny panovala skvělá atmosféra, děti 
se  navzájem povzbuzovaly a  spolupracovaly v  týmech. 
Všichni byli nadšeni a  už se  těší na  další sportovní 
aktivity s některým z trenérů.

Mgr. Milena Zahradníková

Zdravé zoubky
V  rámci tématu člověk, jsme se  ve druhé třídě 

zaměřili na  zoubky. Zjišťovali jsme, co sami pro své 
zoubky děláme, co je pro ně dobré a co jim naopak škodí. 
Seznámili jsme se s novými pojmy, jako je dočasný a stálý 
chrup, jak se  jednotlivé zuby nazývají a  kolik jich je. 
Vyzkoušeli jsme si vymodelovat dolní patro dásně 
se  zuby. Děti si vyhledávaly fotky svých úsměvů 
se  zoubky a  vytvořily si obrázky. Ve  dvojicích žáci 
společně vypracovávali úkoly na  dané téma. Podívali 
jsme se na příběh o zoubcích a na závěr každý účastník 
obdržel za svou práci diplom.

Mgr. Hana Fišerová
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Ze školy

Děti si vyzkoušely život s hendikepem
V Týně nad Vltavou se 28.  ledna uskutečnila 

jedinečná akce, která přinesla dětem z páté třídy nejen 
zábavu, ale i hluboký vhled do života lidí s hendikepem. 
Městský dům dětí a mládeže uspořádal „Bariérový den“, 
jehož cílem bylo zprostředkovat mladým účastníkům 
zkušenost, jaké to je žít s různými tělesnými omezeními.

Během dopoledne si děti vyzkoušely, jak náročný 
může být každodenní pohyb a  komunikace pro osoby 
se  zdravotním postižením. Na  vlastní kůži zažily, jak 
těžké je se  pohybovat s  berlemi nebo na  invalidním 
vozíku, jaké problémy přináší zrakové nebo sluchové 
postižení. Akce byla navržena tak, aby se děti nejenom 
seznámily s  těmito výzvami, ale aby je zároveň 
motivovala k  větší toleranci a  pochopení vůči lidem, 
kteří se s těmito situacemi potýkají každý den.

Bariérový den byl pro děti nejen poučný, ale také 
velmi zábavný. Mnozí z účastníků se  shodli, že si užili 
praktické vyzkoušení různých pomůcek, které jim 

pomohly lépe pochopit, jak je pro lidi s  hendikepem 
těžké pohybovat nebo komunikovat. Vzájemná 
komunikace, empatie a  podpora mohou totiž pomoci 
vytvořit prostředí, kde se  lidé s  hendikepem cítí 
respektováni a plně začleněni do společnosti.

Mgr. Zuzana Karbanová

Projektové dopoledne s fyzikou na ZŠ Ševětín
Ve středu 19.  2. jsme se  vypravili na  ZŠ Ševětín 

a strávili jsme zde dopoledne v rámci projektové výuky 
s  fyzikou. Paní zástupkyně Lucie Novotná nám 
připravila pět stanovišť zaměřujících se  na sledování 
a  měření fyzikálních veličin. Konkrétně žáci měřili 
hmotnost, délku, objem, sílu a  magnetismus. Žáci 
se  rozdělili do  pěti skupin a  vypracovávali badatelské 
úkoly na jednotlivých stanovištích.

Na závěr měly děti možnost vyzkoušet si i  práci 
s přístroji, které využívají pracovníci v laboratoři.

Mgr. Milena Zahradníková
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Ze školy
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Ze života v městysi

Silvestr v Radonicích
Jako každý rok na  Silvestra ve 13  hodin se  zájemci 

o  procházku sešli na  návsi a  společně vyrazili 
k  Husineckému rybníku. Tam na  ně čekalo opékání 
buřtů, svařák, káva, čaj a  vánoční cukroví. Počasí nám 
přálo, a  tak většina zůstala venku, užívala si čerstvý 
vzduch a  příjemnou atmosféru. Skvělou možností bylo 
i  posezení v  chatě mysliveckého spolku, kde se  o  vše 
postaral Pepa Kovář – nejenže zatopil, ale také připravil 
vše potřebné.

Po návratu z  procházky a  krátkém odpočinku jsme 
zamířili do  naší hospůdky, kde nás čekala muzika. 
O  skvělou atmosféru se  postaral Luboš se  svou 
harmonikou a rodina Straširybkových z Tuchonic – dcera 
a  tatínek na kytary, syn na bendžo a maminka zpěvem. 
Nechyběly ani společné písničky, skvělá nálada a spousta 
smíchu.

Byl to krásný večer, který jsme zakončili s upřímným 
přáním, abychom rok 2025 nejen ve zdraví přivítali, ale 
také společně prožili hezké chvíle při dalších akcích. 
Všichni odcházeli domů s dobrou náladou a  těšili se na 
další společná setkání.

Za osadní výbor Marie Kapinusová

Dne 10. ledna jsme s koledníky Emičkou, Matyáškem 
a Víťou i  přes velký vítr obešli celou vesnici, koledníci 
zazpívali a naši občané nám štědře přispívali do kasičky 
pro Charitu.

Chci tímto poděkovat nejen koledníkům, ale také 
všem, kteří přispěli a  věříme, že potřebným lidem 
uděláme radost.

Za osadní výbor Marie Kapinusová

Koledníci v Radonicích



 10

Ze života v městysi

V tříkrálové sbírce jsme darovali opět více než vloni

Kolik vybrali koledníci u nás?

Dolní Bukovsko   30 091 Kč  
Horní Bukovsko  4 200 Kč
Bzí     760 Kč
Pelejovice  6 232 Kč
Popovice  2 177 Kč
Hvozdno  2 046 Kč
Radonice  4 500 Kč
Sedlíkovice  1 900 Kč
Celkem se vybralo 51 906 Kč.

Tříkrálová sbírka Charity České Budějovice

Začátkem ledna se  již tradičně konala Tříkrálová 
sbírka. Ve dnech 1. – 14. 1. 2025 vás navštívili tříkráloví 
koledníci, aby vám zazpívali, přinesli radost a  Boží 
požehnání a  také koledovali pro ty, kteří vaše dary 
nejvíce potřebují. Pro lidi, kteří se mnohdy ne vlastním 
zaviněním dostali do  svízelné situace, a  není v  jejich 
silách ji řešit.

Velmi děkujeme, že se  do Tříkrálové sbírky zapojil 
i váš městys a přispěl částkou 51 906 Kč.

Výtěžek z  kasiček pracoviště Týn nad Vltavou je 
504 015 Kč.

Celkový výtěžek Charity České Budějovice včetně 
výtěžku pracoviště Týn nad Vltavou je 3  372  205  Kč 
z celkem 726 pokladniček.

Tříkrálová sbírka není jen o  vybraných finančních 
prostředcích, ale především o  solidaritě, vzájemné 
pomoci a  propojení generací. Přináší chvíle radosti, 
soudržnosti a  lidské blízkosti, což je její nejhlubší smysl 
a nejdůležitější poselství.

Tři králové i  letos navštěvovali domácnosti, 
předávali požehnání, radost a  naději do  nadcházejících 
dnů, čímž opět potvrdili hloubku a podstatu tříkrálové 
sbírky.

Výnos sbírky je rozdělen podle pevně daného klíče 
takto:

65 % vybraných prostředků se vrací charitám, které 
je vykoledovaly.

V Týně nad Vltavou podpoří Tříkrálová sbírka:
Pečovatelskou službu, která pomáhá seniorům 

na území ORP Týn nad Vltavou.
Klub seniorů Senior Šance, který podporuje 

setkávání a volnočasové aktivity pro seniory.
Aktivity Nízkoprahového zařízení pro děti 

a mládež Bongo.
15 % je určeno na velké diecézní projekty
10  % na  rozvojovou pomoc v  zahraničí, a  do  kri-

zového fondu, odkud jsou prostředky uvolněny při 
mimořádných událostech u nás i ve světě

5 % využije na své projekty Charita Česká republika
5 % tvoří zákonné režie sbírky
Výsledky koledování v  jednotlivých obcích regionu 

jsou na www.trikralovasbirka.cz
Děkujeme vám všem, kteří jste přispěli, za  milé 

přijetí a za vaše příspěvky. Velice si ceníme vaší podpory, 
která ukazuje, že nezapomínáte na ty, kteří se bez pomoci 
druhých neobejdou.

Jitka Dopitová, Koordinátorka Tříkrálové sbírky

Stejně jako v  předchozích letech se  začátek ledna 
pojil s  celorepublikovou Tříkrálovou sbírkou. Malí 
koledníci z  řad Mladých hasičů SDH Dolní Bukovsko 
a neméně významného počtu dalších malých koledníků 
z  městyse a  osad obcházeli naše domovy s  tradiční 
písničkou. V  letošním roce vykoledovali na dobročinné 
účely pořádané Charitou ČR téměř 52 tisíc Kč.

Děkujeme dětem za zapojetí do charitativní činnosti 
a všem štědrým dárcům za jejich příspěvky.

Markéta Farková
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Ze života v městysi
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Ze života v městysi

Maškarní karneval
V sobotu 15. února jsme uspořádali dětský maškarní 

karneval. Před 14.  hodinou přicházeli první maškary 
s rodiči a zanedlouho byl plný sál. O hudební produkci 
a  moderování akce se  postaral Pavel Kokeš a  Jiří 
Matoušek, kteří dětskou diskotékou bavili děti celé 
odpoledne. Připravena byla také bohatá tombola, 
fotokoutek nebo malování na obličej. Věřím, že každý si 

našel to své – prostor byl pro tanec i hry. Vyvrcholením 
odpoledne bylo spuštění sítě, která byla naplněná 
balónky.

Dětský karneval navštívilo přibližně 100 dětí. 
Všechny masky byly odměněny malým dárkem, 
pitíčkem a sušenkou.

Rádi bychom vás pozvali na další připravované akce 
pro děti. V  období velikonočních svátků bude 

v  Bukovském lesoparku připravena velikonoční stezka 
s úkoly a dále tradiční stavění májky v parku u kostela.

Závěrem bych chtěla poděkovat sponzorům: Městys 
Dolní Bukovsko, Zmrzlina od  Marušky, Hopsárium, 
Papilonia a Garnea. Dále děkuji všem, kteří se  podíleli 
na přípravách karnevalu.

Hana Pourová
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Valné hromady jsou v plném proudu

V  pátek 3.  ledna jsme se  sešli na  tradičních 
Novoročních douškách. Po  výborové schůzi jsme 
společně poseděli s přítomnými členy a  zhodnotili naší 
loňskou činnost. Během druhé poloviny prosince 
a  během ledna jsme navštívili několik valných hromad 
spřátelených sborů. Konkrétně se  jednalo o  Týn nad 
Vltavou, Zliv, Ševětín, Hodějovice, Dobřejovice, 
Pelejovice, Litoradlice, Dynín, Drahotěšice, Mazelov 
a Albrechtice nad Vltavou.

Celý leden už se nesl okolo příprav 114. hasičského 
bálu. Naše spoluobčany jsme na  něj došli pozvat 

v  sobotu 18. ledna, tedy týden před jeho 
konáním. V  sobotu 25.  ledna dopoledne jsme 
připravili bohatou tombolu čítající bezmála 650 
cen. Poděkování si zaslouží všichni sponzoři, 
kteří nám přispěli jak finančně, tak hmotně. 
Po  několika letech jsme byli nuceni změnit 
kapelu, protože G – club ukončil svou činnost. 
Naše volba padla na  Klasik kvartet Jaroslava 
Pokuty. Tato kapela v  Dolním Bukovsku 
vystupovala na  Školním plese, takže pro 
některé z  nás nebyla úplnou neznámou. 
Vzhledem k  tomu, že v  okolí bylo několik 
plesů, tak jsme netrpělivě očekávali po otevření 

sálu příchod prvních hostů. Celkově se jich sešlo 
150, což je bohužel méně, než jsme byli v předcházejících 
letech zvyklí. Všem našim příznivcům, kteří nás 
navštívili děkujeme a doufáme, že nám zachováte svou 
přízeň. Celkově si myslím, že se bál vyvedl a snad si ho 
všichni přítomní náležitě užili. Již nyní vám mohu 
prozradit, že v  sobotu 14. 2. 2026  by se  měl konat 
115. hasičský bál, na kterém opět vystoupí kapela Klasik 
kvartet.

Za SDH Dolní Bukovsko velitel sboru Tomáš Pavlásek

Ze života v městysi

Tísňová péče Život Plus
Chcete zajistit bezpečí svým rodičům či prarodičům? 

Moderním a chytrým řešením je tísňová péče.
Cítí se  vaši blízcí senioři, osoby se  zdravotním 

postižením či s  chronickým onemocněním osamoceni? 
Potřebujete zajistit, aby jim někdo pravidelně připomínal 
užívání léků? Uvítali by, kdyby jim někdo pravidelně 
zavolal a  zeptal se, jak se  jim daří, měli by možnost si 
popovídat? Byli byste klidnější, kdybyste věděli, že vaši 
blízcí mají nejen zajištěn pravidelný telefonický kontakt, 
ale především mají k dispozici (na  ruce/krku) tlačítko, 
kterým si mohou v  případě potřeby přivolat pomoc? 
Přivítali byste monitoring pohybu či ne pohybu v bytě 
svého blízkého seniora? Chcete podpořit své blízké 
v aktivním životě a zprostředkování kontaktu s okolním 
světem a přitom vědět, že v případě krizové situace jim 
bude zajištěna rychlá pomoc?

Představte si situaci. Jste pracující a máte rodiče či 
prarodiče v seniorském věku. Nemusíte spolu žít v jedné 
domácnosti. Někdo žije od  rodičů dále v  různých 
koutech republiky, někdo dokonce v  zahraničí. Přesto 
mají všichni společné to, že ve  své pracovní době 
nemohou být svým rodičům nablízku, aby jim byli 
nápomocní v  případě náhlé zdravotní indispozice, 
zhoršeného zdravotního stavu či jiné krizové situace. 
I  když jsou senioři mnohdy ještě soběstační, anebo 
s  pomocí/podporou svého okolí mohou žít ve  svém 
domácím prostředí, mohou mít jejich blízcí, ale i samotní 
senioři, obavy o jejich/své bezpečí.

Nejen senioři, ale i osoby se zdravotním postižením 
bývají ohroženi nabídkami falešných a  podvodných 
prodejců, příbuzných, opravářů…, kterým snadno uvěří 
a poskytnou jim požadované (finance, číslo účtu, vpustí 
je do  bytu…). Neumí je rozlišit od  skutečných. 
Podvodníci vystupují důvěryhodně nebo zneužívají 
důvěřivosti svých potenciálních obětí.

Mnozí senioři již využívají některou službu, díky 
které nemusí žít v pobytových zařízeních. Pokud chcete 
prodloužit samostatnost seniorů/osob se  zdravotním 
postižením nebo osob s  chronickým onemocněním 
v  jejich přirozeném domácím prostředí, zajistit jejich 
bezpečí, popř. jim pomoci prožít aktivní život, 
kontaktujte registrovaného poskytovatele sociálních 
služeb tísňovou péči Život Plus, z. ú.

                  www.zivotplus.cz:

na telefonním čísle 724 182 325, 327 532 900,
nebo e-mailové adrese operator@zivotplus.cz,
kde se dozvíte více informací.
Cena služby: 490,-Kč/měsíc.



 14

Ze starých kronik

Události z let končících pětkou ve starých kronikách
1555
• V  pondělí před sv. Jiřím roku 1555  se  dostalo 

Bukovsku od  Viléma z  Rožmberka povolení konat 3 
výroční trhy a  právo vařit obojí pivo. Bílé pivo bylo 
z pšenice a bylo silné asi jako dnešní ležák. Druhé staré 
pivo se vařilo z ječmene a odpovídalo by dnešnímu 10° 
pivu. Odvar po várce bílého i starého piva slul mladým 
pivem a  říkalo se mu též patoky. To bylo jakési třetí 
pivo, méně hodnotné. Sud patok byl o skoro polovinu 
lacinější než sud piva starého. Ze starého piva a patok 
měli bukovští poddaní mimořádný užitek, poněvadž 
přišlo do  městečka na  trh mnoho cizinců prodávat 
i kupovat, a vznikla tak značná spotřeba piva.

1695
• V  roce 1695 je první zmínka o  povinnosti 

bukovských usedlíků, která spočívala v  tom, že 
ke každoročnímu hlavnímu honu při hranicích statku 
Zálší a Bechyně měli posílati určitý počet honců. Staří 
pamětníci na  konci 18.  století potvrzovali, že při 
panských honech jako honci vypomáhali.

1835
• Ještě před založením SDH v  Bukovsku věnovala 

obec mimořádnou péči o nářadí k hašení ohně. V roce 
1835 zakoupila obec nad rámec svých povinností 
od firmy Perner z Č. Budějovic čtyřkolovou stříkačku.

1895
• Dne 28.  července 1895  byla uspořádána ke  konci 

školního roku školní výstava žákovských prací, která 
byla spojena s  výstavou starožitností. Byla první 
výstavou tohoto druhu v Bukovsku a stala se základem 
pozdější muzejní sbírky Felixe Truhláře, který s velkou 
péčí a nemalým osobním nákladem shromáždil mnoho 
památek.

1935
• V  roce 1935  byly ve  zdejším kostele při malování 

objeveny fresky. Památkovým úřadem byl z  Prahy 
povolán akademický malíř a restaurátor Bohumír Číla. 
Bylo zjištěno, že fresky byly malované kolem roku 
1360. Ministerstvo školství i  zemský úřad povolilo 
subvence, ostatní peníze na  opravu fresek se  pak 
sháněly pomocí sbírek.

1945
• V  lednu 1945 byl velký nedostatek uhlí. Školákům 

byly prodlouženy vánoční prázdniny a  docházeli 
pouze jednou týdně pro domácí úkoly. Koncem února 
1945 bylo ve  školní budově ubytováno 178 uprchlých 
Němců ze  Slezska. Pravidelná školní docházka 
započala až 4.  dubna 1945, ale protože škola byla 
obsazena uprchlíky, děti docházely na  vyučování 
do  hostince U  Ujků, Růžičků, Machů a  Vaníčků 
a  střídaly se  po půldnech. Konečně dne 2.  května 
německé vojsko i  uprchlíci odešli, ale budova školy 
byla zruinována, proto se  i  nadále vyučovalo 
v hostincích.

1965
• Pro vysokou vrstvu sněhu v  polích byl pohyb 

mimo silnici velice ztížený a pro rozvoz krmení vozem 
skoro nemožný.

• Trávení šedivek, strak a  sojek bude provedeno 
v dubnu síranem thalným ve vejcích. Občanstvo bude 
varováno!

• Dne 16. března vznikl požár ve Hvozdně v  čp. 4, 
kde bydlel pan Krejčí s  rodinou. Vzňal se  trám 
u  komína, rozvaliny domu byly srovnány se  zemí. 
Rodina si zakoupila dům v Popovicích.

• Od 19. března začala v bývalém hostinci U Růžičků 
fungovat zasklívací služba, a  to vždy každý druhý 
čtvrtek v měsíci.

• Ve středu 31.  3. pokračovalo pět členů farmy 
Popovice s  traktorem pásákem a  ocelovými lany 
ve strhávání zdí přední části budovy čp. 2 na přípravu 
staveniště nové Shromažďovací místnosti (KD).

1975
• V  dubnu 1975 došlo ke  sloučení obce Dolní 

Bukovsko s obcí Horní Bukovsko a osadami Radonice 
a Bzí. Celkový počet obyvatelstva stoupl z původních 
1123 na 1650 obyvatel.

• V  akci Z  byla odvodněna osada Pelejovice. Byla 
vytvořena hodnota díla 123  tisíc Kčs a  občané 
odpracovali 1416 hodin.

• Po sloučení obcí převzal MNV k  dokončení 
rekonstrukci rybníka v  H. Bukovsku. Stavba byla 
v  akci Z  dokončena a  vznikla hodnota díla 220  tisíc 
Kčs.

• Byla dokončena pietní síň na hřbitově. Během roku 
se na této stavbě vyskytlo mnoho potíží, např. dlouhé 
dodací lhůty některých výrobních družstev, které 
prováděly zakázkové práce.

• Se stavbou uhelny v Radonicích a adaptací budovy 
občanského výboru v akci Z  vznikla hodnota díla 
59 tisíc Kčs.

• V  roce 1975  byl vypracován projekt na  stavbu 
mateřské školy, se  stavbou se  začne v  roce příštím. 
Po  přihlédnutí k  faktu, že populace se  stále zvyšuje, 
byla navýšena kapacita z původně zamýšlených 60 dětí 
na 90 dětí.

• V  budově školy byla zahájena generální oprava 
kanalizace. Stavbu provádí dodavatelsky OSP Č. 
Budějovice a bude dokončena v roce 1976.

• Jedinou rozestavěnou akcí je přístavba zdravotního 
střediska, která bude dokončena v roce 1976.

• Podle sčítání hospodářských zvířat bylo v  obci 
v sdružení záhumenkářů a soukromém sektoru: 113 ks 
skotu (z toho 89 krav), 223 prasat, 5410 slepic, 229 hus, 
472 kachen, 80 ovcí a koz.

• V důsledku zrušení pošty ve Bzí, bude doručování 
zajišťovat pošta v D. Bukovsku.

Markéta Farková
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Pozvánky na akce a inzerce
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Realizace funprint.eu

OZNÁMENÍ
Majitelé hrobových míst, kterým končí nájemní smlouva na pronájem hrobového místa v roce 2025

 a ještě tak neučinili, ať se dostaví pro novou nájemní smlouvu a zaplatí poplatek
v podatelně Úřadu městyse Dolní Bukovsko.
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